
Scénář k rozhlasové reportáži: ZŠ Smolkova - Lukáš Sobotka 

Lukáš Sobotka chodí do Sokola už od tří let, dnes je jeho starostou. Už jeho děda byl aktivním 

členem Modřanského sokola v době jeho založení, vysvětluje, proč je pro něj Sokol důležitý. 

Obecně organizace Sokol teda byla založena roku 1862. Zakladatelem byli Miroslav Tyrš a Jindřich 

Fügner a ta myšlenka byla hodně taková vlastenecká a byla směrem právě k tomu, aby se udržovaly 

nějaké ty vlastenecké ideály, ideály svobody, demokracie ale i taková nějaká bratrská myšlenka tam 

byla. 

V roce 1882 se uskutečnil první všesokolský slet na Střeleckém ostrově v Praze.  

Ve fázi, kdy už ta členská základna rostla, tak právě na tom Střeleckém ostrově se celá řada těch 

členů setkali a uspořádali společné cvičení. Z mého pohledu je to i vlastně otázka nějakého 

marketingu když to tak řeknu, protože Střelecký ostrov je středem centra Prahy a poměrně docela 

blízko dění a Sokolové ze začátku teda necvičili nářadí, ale za chvilinku se tam v Sokole objevilo a 

tady v téhle době už jako cvičili nářaďovou techniku, gymnastiku a podobně. 

Při sokolském průvodu v roce 1948 došlo k jedné kuriózní události. 

Pak se zavelelo jako vlevo hleď a ten Gottwald by na pravé straně, co takhle vypráví pamětníci, jo, 

takže se říká jako vpravo hleď se dává pocta např. Národnímu divadlu nebo někom, kdo je na tribuně 

a podobně, a ten Sokolskej průvod ve 48. byl opravdu jako hodně dlouhý, to bylo opravdu celá řada 

lidí tam přišla z toho průvodu se zatýkalo tenkrát, jo, tam se ztráceli vlastně někteří Sokolové a 

provolávala se tam sláva Benešovi, to znamená, pro Gottwalda teda jako představitele komunistické 

strany to určitě byl jeden z těch hlavních impulsů pro to Sokol zakázat, což by přišlo si myslím i tak, 

takže v 52. roce kdy Sokol pak byl vlastně definitivně zakázán komunisty. 

Vyprávění Lukáše Sobotky dokresluje, jak se změnilo postavení Sokolstva od doby první republiky. 

V Československu tehdy nebyla policie nebo vojsko a proto Sokolové zastupovali dnešní státní 

příslušníky. 

Sokolové hlídali třeba např. Pražský hrad a položili základ dnešní hradní stráže, a díky tomu my s 

nima teďka spolupracujeme a máme výcviky, právě Sokolská stráž má výcviky krojovaných u té 

hradní stráže. 

Prezidenti Sokolstvu darovali zajímavý dar. 

Např. prezident Masaryk nebo prezident Beneš věnovali Sokolstvu prapory, tak jako každá jednota 

má svůj Sokolský prapor, protože Masaryk byl členem Sokola, tak potom řekněme v rámci nějakého 

uznání a tak dále Sokolové dostali od těchto prezidentů prapor. 

Dříve se Sokolové drželi hodnot, kterými se řídí dodnes a právě díky tomu Sokol nadále funguje a my 

věříme, že i nadále fungovat bude. 


